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 از ابتدای روی کار آمدن دولت سیزدهم کوشیده  که در 
سیاست خارجی آنچه تحت عنوان نگاه به شرق نامگذاری شده 
را مورد پیگیری قرار دهد. به طوری که مشاهده می شود این 
دولت عملا جز با چین و روسیه و برخی کشورهای دیگر تلاش 
زیادی برای بهبود روابط دیپلماتیک با سایر کشورها که روزگاری 
شریک تجاری ایران بودند و تکنولوژی در اختیار ایران قرار دادند، 
نمی کند. سیاست خارجی نگاه به شرق وجود ندارد. این مورد یک 
اصطلاح قدیمی است که کشورهای هوادار بلوک شرق حول محور 
کمونیست ها جمع می شدند. حال که کمونیست ها دیگر حکومتی 
ندارند دیگر مفهوم بلوک شرق و نگاه به شرق و تمایل به کار کردن 
با یک بلوک قدرت که دیگر وجود ندارد، بی مفهوم است. روسیه 
کنونی به شدت با شوروی  کمونیستی متفاوت است. در واقع 
سیاست خارجی این روزهای دولت در ایران سیاست نگاه به شرق 
نیست بلکه گریز از غرب است. یعنی دولت کنونی خود را از روابط با 
غربی ها و اروپایی ها محروم کرده است به طوری که حتی رابطه ای 
با ژاپن و کره جنوبی هم نداریم. از این رو تنها چین، هند و روسیه 
باقی می ماند تا این کشورها بتوانند از نظر اقتصادی به ایران نگاه 
تازه ای داشته باشند. روس ها که رقیب ایران هستند و تنها در زمینه 
نفت و گاز می توانند با ایران کار کنند و در همین مورد هم ایران را 
به چشم رقیب می بینند. از این رو تمایل آنها به فعالیت اقتصادی 
خصوصا در زمینه نفت و گاز در ایران محدود است. آنها نیازی به 
ایران ندارند و ایران هم نیازی به آنها ندارد اما در مجموع می توانند 
از محصولات کشاورزی ایران به علت موقعیت اقتصادی خود 
استفاده کنند. البته روس ها صنایع خوبی دارند اما ایران آشنایی با 
آنها ندارد و چون نیازی هم به ایران ندارند و اعتبار مالی بین ایران 
و روسیه نیست در نتیجه تلاش نمی کنند که با ایران رابطه خود را 
افزایش دهند. در حالی که در مورد چین اینگونه نیست و روزانه از 
ایران مقدار بالایی نفت خریداری می کند که درآمد ایران در این 
ارتباط روزانه میلیون ها دلار است و محصولات پتروشیمی و آهن 
از ایران خریداری می کند. از این رو اعتبار مالی خوبی بین دو کشور 
وجود دارد و با وجود منابعی که ایران در چین جمع کرده و با توجه 
به اینکه کالاهای مورد نیاز ایران را دارد، ایران نیز متمایل است 
که رابطه بیشتری با چین بگیرد و از این طریق نیازهای خود را 
برآورده کند. ایران می تواند حتی در قالب بریکس با چین و اعضای 
این گروه رابطه اقتصادی برقرار کند. یکی دیگر از کشورهای بلوک 
شرق که ایران می تواند با آن رابطه بگیرد هند است که البته دیگر 
نفتی از ایران تهیه نمی کند اما اگر از ایران نفت بخرد چون صنایع 
خوبی دارد می تواند با ایران رابطه برقرار کند و کالاهای خود را به 
ایران بفروشد. اما هیچ کدام از این کشورها جز فروش کالاهای خود 
نمی توانند فناوری چندانی در اختیار ایران قرار دهند و کشورهای 
اروپایی هستند که در این مورد همواره با ایران در گذشته معامله 
کرده و فناوری در اختیار کشورمان قرار داده اند که ظاهرا در این 

دولت تمایلی برای ارتباط با آنها وجود ندارد. 

  نگاه به شرق گریز از غرب
یادداشت

 پیام تسلیت رئیس جمهور 
ضایعه  تسلیت  با  رئیسی  ابراهیم  سید 
درگذشت همسر مکرمه مرجع عالی قدر حضرت 
. العظمی وحید خراسانی به ایشان و  . . آیت ا
خانواده گرامی، برای آن بانوی مومنه و پرهیزگار 
رحمت و رضوان الهی و برای بازماندگان صبر و 
اجر مسئلت کرد. متن پیام رئیس جمهور به شرح 
زیر است: مرجع عالی قدر حضرت آیت ا... العظمی 
وحید خراسانی )دامت برکاته(ضایعه درگذشت 
همسر مکرمه، حاجیه خانم حسینی موجب 
اندوه و تأثر خاطر شد. اینجانب مصیبت وارده را 
به حضرتعالی و خانواده گرامی تسلیت می گویم و 
در این ایام پرفیض از درگاه خداوند رحمان برای 
آن بانوی مومنه و پرهیزگار رحمت و رضوان 
الهی، برای عموم بازماندگان صبر و اجر و برای 

حضرتعالی دوام عزت و سلامتی مسألت دارم. 

توافق مجلس و مجمع تشخیص 
عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی از 
جلسات متعدد رئیس مجلس با مجمع تشخیص 
مصلحت نظام برای تعیین تکلیف طرح شفافیت 
خبر داد. محمد رشیدی در مورد سرنوشت طرح 
شفافیت قوای سه گانه گفت: رئیس مجلس 
جلسات زیادی را با مجمع تشخیص مصلحت 
نظام برای تصویب طرح شفافیت برگزار کرده 
است. عضو هیأت رئیسه مجلس اظهار داشت: 
در همین راستا و با هدف رفع موارد اختلافی بین 
مجلس و مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره 
طرح شفافیت قوای سه گانه، اعضای کمیسیون 
شوراهای مجلس نیز جلساتی را با اعضای مجمع 
داشته اند. محمد صالح جوکار رئیس کمیسیون 
شوراها و امورداخلی مجلس نیز در گفت وگو با 
خبرنگار پارلمانی ایرنا ضمن اشاره به این مطلب 
درمورد جزئیات مذاکرات این کمیسیون با 
مجمع تشخیص پیرامون طرح شفافیت افزود: 
در مذاکرات انجام شده بنابر این شده تا برخی 
مواد طرح شفافیت مانند شفافیت جلسات مجمع 
تشخیص مصلت نظام و هیأت عالی نظارت و 
شفافیت تعداد دیگری از هیأت ها از طرح حذف 
شود تا با اعمال این اصلاحات به تایید شورای 
نگهبان برسد. وی ادامه داد: لذا بررسی این طرح 
هفته جاری در دستور کار کمیسیون شوراها قرار 
دارد تا اصلاحات مورد نظر اعمال شده و پس از 
تصویب در کمیسیون و صحن مجلس، مجددا 
برای تایید نهایی به شورای نگهبان ارسال شود. 

 استقبال مخبر 
از نخست وزیر سوریه

اول  معاون  رسمی  استقبال  مراسم 
رئیس جمهور اسلامی ایران از نخست وزیر 
سوریه در مجموعه سعدآباد تهران برگزار شد. 
در این مراسم محمد مخبر و حسین عرنوس 
نخست وزیر سوریه پس از نواخته شدن سرود 
ملی جمهوری اسلامی ایران و جمهوری عربی 
سوریه هیات های عالی رتبه همراه را به یکدیگر 
معرفی کردند و از یگان تشریفات مستقر سان 
دیدند. معاون اول رئیس جمهور کشورمان قرار 
است تا دقایقی دیگر مذاکرات خصوصی خود را با 
نخست وزیر سوریه در خصوص آخرین تحولات 
منطقه ای و بین المللی و سایر موضوعات مورد 
علاقه طرفین آغاز کند. برگزاری پانزدهمین 
نشست کمیسیون عالی مشترک همکاری های 
دو کشور،  امضای اسناد همکاری و رایزنی 
پیرامون راهکارهای اجرای توافقات فیمابین 
در زمینه های مختلف از جمله برنامه های سفر 

نخست وزیر سوریه به تهران است. 

 رئیس جمهور به گلستان می رود
نماینده مردم رامیان و آزادشهر در مجلس 
شورای اسلامی از سفر رئیس جمهور به استان 
گلستان در اواخر آذرماه خبر داد. غلامعلی 
کوهساری بیان کرد: بر اساس اخباری که 
به ما رسیده است اگر مشکلی پیش نیاید، 
رئیس جمهور در آخر آذرماه به استان گلستان 
سفر خواهد کرد. وی در ادامه اظهار کرد: بنده 
در جلسه ای که رئیس جمهور برای تقدیم لایحه 
بودجه در صحن مجلس حضور پیدا کردند، 
از ایشان درخواست کردم که در این سفر آتی 
خود به استان گلستان، از پروژه های شهرستان 
آزادشهر و رامیان نیز بازدیدی داشته و در 
مصوبات این سفر استانی پروژه های مذکور نیز 

دیده شود. 

  حکم جدید 
فرمانده سپاه پاسداران 

سردار سلامی در حکمی فرمانده قرارگاه 
صاحب الزمان)عج(سپاه پاسداران را منصوب 
کرد. با حکم سردار سلامی فرمانده سپاه 
مرتضی  سردار  اسلامی،  انقلاب  پاسداران 
کشکولی فرمانده سپاه حضرت ابوالفضل)ع( 
استان لرستان به عنوان فرمانده قرارگاه صاحب 
الزمان)عج( سپاه پاسداران منصوب شد. قرارگاه 
صاحب الزمان)عج( یکی از قرارگاه های ده گانه 
نیروی زمینی سپاه پاسداران است. سردار 
کشکولی از سوم تیرماه ۱۳۹۳ به عنوان فرمانده 
سپاه حضرت ابوالفضل استان لرستان منصوب 
شده بود. قائم مقام لشکر ۵۷ ابوالفضل در دوران 
دفاع مقدس، فرمانده گروه ش م ر ۲۴ بعثت 
بروجرد، فرمانده تیپ ۴۸ فتح یاسوج، فرمانده 
لشکر ۱۶ قدس گیلان، معاونت فرهنگی نیروی 
زمینی سپاه، معاونت بازرسی نیروی زمینی سپاه 
و فرمانده قرارگاه عملیاتی ثامن الائمه مشهد از 

سوابق سردار کشکولی است. 

فریدون مجلسی
کارشناس روابط بین الملل 

خبــــر
 رئیس مرکز پژوهش های مجلس:   

 وابستگی بودجه 
به منابع نفتی ۲۴ درصد کاهش یافت

آرمان ملی: رئیس مرکز پژوهش های مجلس پس از انتشار 
گزارش نخستین این مرکز در خصوص لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ و 
مباحث مطرح شده در خصوص آن، گفت: لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ 
به عنوان اولین بودجه پس از تغییر آیین نامه داخلی مجلس و اولین 
بودجه دوره برنامه هفتم توسعه، تقدیم مجلس شورای اسلامی شده 
است. منابع عمومی در لایحه تقدیمی با رشد ۱۸ درصدی نسبت به 
قانون بودجه ۱۴۰۲ در نظر گرفته شده و رشد مذکور در خصوص 
بودجه شرکت های دولتی حدود ۳۰ درصد پیش بینی شده است. 
بابک نگاهداری با بیان اینکه در بخش منابع، بیش ترین افزایش 
مربوط به درآمدهای مالیاتی و گمرکی با ۴۰ درصد رشد بوده، عنوان 
کرد: وابستگی بودجه به منابع نفتی به ۲۴ درصد کاهش یافته است 
البته این موضوع بدون در نظر گرفتن منابع هدفمندی است که 
عمدتاً از محل فرآورده های نفتی و گازی تأمین می شود. رئیس مرکز 
پژوهش های مجلس یادآور شد: در بخش مصارف، ۴۵ درصد منابع 
عمومی به حقوق و دستمزد، ۱۶ درصد به صندوق های بازنشستگی، 
۱۵ درصد به اعتبارات عمرانی، ۹ درصد به بازپرداخت اصل اوراق مالی 
و ۱۵ درصد به سایر مصارف اختصاص یافته است. وی با بیان اینکه 
ارزیابی اولیه از لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ بیانگر اختصاص بیش از ۸۳ 
درصد از هزینه های جاری دولت به حقوق و دستمزد شاغلان و کمک 
به صندوق های بازنشستگی است، تصریح کرد: با لحاظ سایر مخارج 
دستگاه های اجرایی منابع قابل برنامه ریزی بودجه برای انجام وظایف 
دولت در برنامه هفتم به شدت محدود بوده و لازم است دولت برای 
انجام وظایف خود منابع جدیدی را تجهیز نماید. نگاهداری با بیان 
اینکه لایحه تقدیمی دارای نقاط مثبتی مانند برآورد دقیق تر ارقام 
منابع عمومی نسبت به بودجه سنوات گذشته است، توضیح داد: تراز 
عملیاتی لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ نسبت به قوانین بودجه ۱۰ سال 
گذشته به طور چشمگیری کاهش یافته است که حکایت از کنترل 
مخارج جاری و تقویت درآمدهای دولت دارد البته در رابطه با این 
موضوع لازم است که به حفظ معیشت کارکنان دولت و بازنشستگان 
نیز توجه شود. در راستای اجرای اصلاحیه اخیر آیین نامه داخلی 
مجلس و اصلاح ساختار بودجه دولت اقدام به کاهش تبصره های غیر 
بودجه ای خود در لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ نموده است که اقدامی 
مثبت ارزیابی می شود. پیش بینی احکام لازم جهت پیشگیری از فرار 
مالیاتی؛ اختصاص ۳۱ هزار میلیارد تومان منابع قابل برنامه ریزی در 
حوزه اشتغال و رشد اقتصادی از دیگر نکات قوت لایحه تنظیمی 
دولت است. وی با اشاره به اینکه با توجه به نقاط قوت لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۳، این لایحه نیازمند تقویت در بخش هایی است، تاکید 
کرد: این نکات را می توان در مواردی چون لزوم افزایش سطح ارائه 
اطلاعات و فروض بودجه در مرحله اول، لزوم تسری دقت و حساسیت 
پیش بینی منابع بودجه عمومی به منابع و مصارف هدفمندی، لزوم 
انضباط بخشی به نظام ارزی و اجتناب از سیاست هایی منجر به شوک 
درمانی، لزوم کسب اطمینان از منابع کافی برای یارانه دارو، لزوم توجه 
بیشتر به محرومت زدایی بر اساس برنامه هفتم توسعه، لزوم توجه 
بیشتر به آسیب های اجتماعی بر اساس برنامه هفتم توسعه، توجه 
به نقش شرکت های دولتی در سرمایه گذاری و ارائه تصویر دقیق از 
شرکت های دولتی و لزوم توجه به رویکردهای اصلاحی برنامه هفتم 

توسعه در حوزه انرژی، اشاره کرد. 

  آرمان ملی: »موشک شفق« در اولین 
نمایشگاه جامع تربیت و آموزش ارتش جمهوری 
اسلامی ایران تحت عنوان »از نیروی انسانی تا 
سرمایه انسانی« به نمایش گذاشته شد. موشک 
»شفق« یکی دیگر از دستاوردهای هوانیروز 
است که در این نمایشگاه به نمایش درآمده 
است. موشک شفق ۴۸ کیلوگرم وزن، ۱۸۹ 
سانتی متر طول، ۲۰ کیلومتر برد و سرجنگی 
آن نیز ۱۳کیلوگرم وزن دارد. این موشک قابلیت 
عملیات در شب و روز و همه شرایط آب و هوایی 
را داراست و با هدایت لیزری قابلیت نصب بر 

روی دیگر جنگنده ها، قایق های تندرو و کشتی 
را دارد. اولین نمایشگاه جامع تربیت و آموزش 
ارتش جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان 
»از نیروی انسانی تا سرمایه انسانی« با حضور 
سردار سرلشکر محمد باقری رئیس ستاد کل 
نیروهای مسلح، امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم 
موسوی فرمانده کل ارتش، هیات رئیسه ستاد 
کل نیروهای مسلح و ارتش، فرمانده انتظامی 
جمهوری اسلامی ایران، فرماندهان نیروهای 
زمینی، پدافند هوایی و دریایی ارتش و جمعی 
از معاونان و مسئولان ستاد کل نیروهای مسلح 

و وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در 
ستاد ارتش جمهوری اسلامی ایران افتتاح شد. 
سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل 
ارتش در مراسم افتتاحیه این نمایشگاه اظهار 
کرد: در این که تربیت و آموزش یکی از ارکان مهم 
هرجامعه و سازمانی است همه اتفاق نظر داریم و 
همه قبول دارند که بدون تربیت و آموزش تحقق 
اهداف میسر نیست. وی افزود: از دیرباز در ارتش 
جمهوری اسلامی ایران تربیت و آموزش یک 
رکن مهم بوده است و جایگاه خود را در همه 

راهبردها داشته است. 

نمایش »موشک شفق« 

احسان   – ملی  آرمان   
پیش نویس  آمریکا  اسقایی: 
قطعنامه شورای امنیت سازمان 
ملل در ارتباط با آتش بس فوری 
اولین  در غزه را وتو کرد. این 
باری نیست که ایالات متحده به 
بهانه های گوناگون قطعنامه های 
شورای امنیت را وتو می کند. اقدامی 
که در راستای به خطر انداخت صلح 
و ثبات در جهان قابل تحلیل است 
و شورای امنیت که وظیفه دارد 
از  متحد  ملل  سازمان  نظر  زیر 
امنیت جهان حمایت و از گسترش 
درگیری ها جلوگیری کند، به مکانی 
برای برآورده شدن خواست آمریکا و 
دیدگاه متحدانش تبدیل شده است. 
البته این بار سایر شرکای آمریکا در 
شورای امنیت مخالفتی با برقراری 
آتش بس فوری در غزه نکردند با 
این وجود آمریکا که پروژه های 
امنیتی مد نظر خود را در غزه و در 
حمایت از دولت حاکم بر تل آویو 
دارد با برقراری یک آتش بس فوری 

مخالفت کرده است. 
 خیال خام اعراب

آمده  رسانه ها  در  آنچه  بنابر 
درخواست آتش بس فوری این 
بار توسط کشورهای عربی درگیر 
در مساله غزه به شورای امنیت 
سازمان ملل متحد ارائه شده است. 
عربستان سعودی، قطر، مصر، ترکیه 
و تشکیلات خودگردان فلسطین 
این طرح را ارائه دادند و احتمالا 
در لابی با کشورهای اروپایی به این 
نتیجه رسیده بودند که در نهایت به 
علت هزینه هایی که آمریکایی ها در 
حمایت از اسرائیل می دهند؛ آن ها 
نیز با این آتش بس فوری موافقت 
خواهند کرد اما اینگونه نشد و ایالات 
متحده حتی طرح متحدان عرب 

خود در منطقه را وتو کرد. 

پروژه  دنبال  به  آمریکا   
امنیتی در غزه

 حمله یک باره طوفان الاقصی 
به سطح و عمق هزینه هایی که 
هم اسرائیل و هم آمریکا در این 
ارتباط متحمل شدند چنان این 
دو دولت را آچمز کرده است که 
به هر طرحی در ارتباط با آتش بس 
در غزه به دیده تردید می نگرند چرا 
که معتقدند نباید تنها در ارتباط 
با آتش بس محض در غزه تصمیم 
به  باید شرایطی را  بلکه  گرفت 
وجود آورد که بعد از آتش بس دیگر 
حادثه ای مانند طوفان الاقصی از 
غزه به سمت سرزمین های اشغالی 
شروع به وزیدن نکند. به عبارت 
بهتر آنها به دنبال ایجاد شرایطی 
در غزه هستند که حماس در این 
باریکه دیگر شانسی برای فعالیت 
نداشته باشد به عبارت بهتر به 
دنبال از بین بردن حماس از آینده 
تصمیم گیری در غزه هستند. به نظر 
در اینجا خلع سلاح جهاد اسلامی 
در این باریکه هم مد نظر نیست 
و آنها گام های محکم تری را برای 
برداشتن در غزه آماده کرده اند و به 
دنبال آن هستند که از حماس جز 
یک اسم در ذهن باقی نماند و اگر 
هم نتوانستند حداقل این جنبش را 
به یک گروه کوچک سیاسی کمتر 
اثرگذار در آینده تحولات امنیتی – 

نظامی غزه تبدیل کنند. به طوری 
که رابرت  ای. وود، معاون نماینده 
آمریکا در سازمان ملل در جلسه 
شورای امنیت گفت که واشنگتن از 
درخواست ها برای آتش بس فوری 
حمایت نمی کند. او مدعی شد 
چنین اقدامی بذر جنگ بعدی را 

می کارد. 
 حماس از دیدگاه تشکیلات 

خودگردان
 هرچند ایالات متحده آمریکا 
به دنبال این است که حماس را از 
ساختار قدرت در غزه خارج کند به 
طوری که امیدی هم به بازگشت این 
تشکیلات به ساختار حکومت در 
غزه وجود نداشته باشد اما واقعیت 
آن است که حماس از چندین 
عملیات و جنگ مختلف در غزه 
به راحتی خارج شده است و هر 
بار قدرتمندتر توانسته به مقابله با 
اسرائیل بپردازد. این بار اما به نظر 
آمریکایی ها از این نظر با هرگونه 
آتش بس فوری در غزه مخالفند که 
فکر می کنند هر گونه اجازه تجدید 
قوا به حماس موجب می شود این 
تشکیلات به حیات نظامی و امنیتی 
خود در آینده ادامه دهد از این رو 
جنگ  کردن  طولانی  دنبال  به 
هستند تا هم حماس را ضعیف 
و ضعیف تر کنند و هم اینکه یک 
طرح جدید برای اداره آینده غزه 

را طراحی کنند؛ طرحی که به نظر 
می رسد از حمایت جنبش فتح نیز 
برخوردار است و چرا که محمود 
عباس، رئیس تشکیلات خودگردان 
هم نسبت به اداره غزه در آینده 
چراغ سبزهایی را به آمریکا نشان 

داده است. 
 پازل جدید برای حماس

حذف  حماس  نهایت  در  اما 
شدنی نیست و آمریکا و اسرائیل 
حداقل به دنبال خلع سلاح این 
تشکیلات هستند و زمینه های آن 
را هم ایجاد کرده اند. احتمال این 
مورد را می توان از سخنان نخست 
وزیر تشکیلات خودگردان داد. 
نخست وزیر تشکیلات خودگردان 
فلسطین در مصاحبه ای با بلومبرگ 
گفته است با مقامات آمریکایی در 
مورد اینکه چه کسی غزه را پس از 
جنگ اداره کند، همکاری می کند. 
او می گوید پس از جنگ کنترل غزه 
بین حماس و سازمان آزادی بخش 
فلسطین تقسیم شود. محمد اشتیه 
می گوید که نتیجه مطلوب این است 
که گروه شبه نظامی حماس که غزه 
را کنترل می کند، به شریک کوچک 
سازمان آزادیبخش فلسطین تبدیل 
شده و تحت نظر آن فعالیت کند. 
اشتیه گفت که هدف ائتلاف ایجاد 
یک کشور مستقل جدید شامل 
کرانه باختری، غزه و بیت المقدس 
شرقی است. به گفته وی »اگر آنها 
)حماس( آماده توافق باشند و 
برنامه سیاسی سازمان آزادی بخش 
فلسطین را بپذیرند، در این صورت 
جا برای گفت وگو وجود خواهد 
داشت. فلسطینی ها نباید دچار 
تفرقه شوند. آقای اشتیه در عین 
حال گفت که »هدف اسرائیل برای 
شکست کامل حماس غیر واقعی 

است. 

»آرمان ملی«مخالفت آمریکا با آتش بس فوری در غزه را بررسی می کند

آمریکا به دنبال طولانی کردن جنگ برای حذف حماس
   تشکیلات خودگردان خواستار ادغام با حماس شد

 جنگ غزه موجب تغییرات
بزرگی خواهد شد

 دبیر ستاد هماهنگی اقتصادی 
سران قوا اظهار داشت: یکی از 
نمادهای معجزه سپاه، تیپ الغدیر 
یزد است که ما در ابتدا به دلیل 
ملاحظاتی تردید در تشکیل یگان 
مستقل برای استان یزد داشتیم تا 
زمانی که مرحوم آیت ا... خاتمی 
به همراه چند تن دیگر درخواست 
تشکیل تیپ مستقل برای این 
استان کردند و ما اعتماد کردیم و 
تیپ ۵ گردان الغدیر که خط شکن 
و خط نگه دار هم بود به وجود آمد.  
محسن رضایی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به وضعیت 
جنگ غزه گفت: غزه منطقه بسیار 
کوچکی است اما وقایع حادث شده 
در آن بسیار بزرگ است و تغییرات 
بزرگی را باعث خواهد شد. اسرائیل 
در باتلاق بزرگی گیر کرده و در 
دفاع، هجوم، مذاکره و آزادسازی 
اسرایش شکست خورده و تنها در 
ارتکاب جنایات خونین و بزرگ 

پیروز شده است. 

راهی جز همه پرسی در 
فلسطین وجود ندارد

استراتژی شکست خورده 
را نمی توان ادامه داد 

نیروهای  کل  ستاد  رئیس   
تلاش  از  کرد:  اظهار  مسلح 
قدردانی  فلسطینی  مجاهدین 
می کنیم و امیدواریم که عمر رژیم 
صهیونیستی با جنایاتی که مسیر 
افول آن ها را تسریع کرده زودتر 
پایان یابد. جبهه حق بنا بر وعده 
الهی حتما پیروز خواهد بود و به 
نفع رژیم صهیونیستی است که 
دست از جنایت برداشته و به پای 
صندوق همه پرسی بیاید و همه 
فلسطینیان از هر دین و آیین و 
مذهبی و بخشی تصمیم بگیرند 
که آینده این سرزمین چگونه اداره 
شود و راهی جز این برای صلح و 
آرامش در این سرزمین وجود 
ندارد. سردار سرلشکر محمد باقری 
گفت: نیروهای مسلح کشورمان 
ماموریت فوق العاده سنگینی در 

تامین امنیت کشور را دارند. 

 یک نماینده تبریز در خصوص 
و دستگاه  نظر دولت  اختلاف 
قضا در خصوص لایحه حجاب 
اظهار داشت: مدارس دست ما 
بود، مهدکودک ها، دبیرستان ها، 
صداوسیما، مساجد و... همه چیز 
در اختیار ما بود، ما با جوانان چه 
کار کردیم که جوانان ما اینجوری 
شدند؟ ما به جای اینکه خودمان 
اینجا  را نقد کنیم که علل به 
رسیدن مساله را نقد و ارزیابی 
کنیم، می گوییم حالا بگیرید و 
ببندید و بزنید و جریمه کنید، باید 
ما را جریمه کنند که نتوانستیم 
فرزندان خود را خوب تربیت کنیم. 
مسعود پزشکیان گفت: استراتژی 
و تاکتیک شکست خورده را دوباره 
و صدباره و هزارباره ادامه دادن 
نتیجه می دهد؟ نه به حرف خدا 
گوش می دهیم، نه به حرف امام 
معصوم گوش می دهیم نه به حرف 
علم و تجربه و دانش؛ معلوم نیست 
می خواهیم چه کار کنیم و بعد 
تصور می کنیم با این کارها به دین 
و اسلام و انقلاب خدمت می کنیم. 

وزیر امور خارجه: 

 برای همیشه خودمان را گرفتار تونل تنگ  برجام نمی کنیم
  آرمان ملی: وزیر امور خارجه عصر دیروز 
در آیین گرامیداشت روز دانشجو در جمع 
دانشجویان دانشگاه تهران حضور پیدا کرد و 
اظهار داشت: امروز تصمیم گروه های مقاومت 
منطقه این است که پایگاه های آمریکایی در 
منطقه به دلیل حمایت از اسرائیل مورد حمله 
قرار بگیرد. عملیات طوفان الاقصی تصمیمی 
صد درصد فلسطینی بود و آقای هنیه در اولین 
دیداری که با وی پس از این عملیات داشتم؛ 
از نقش و سهم سردار سلیمانی بابت تقویت 
مقاومت فلسطین تشکر کرد، اما اینکه آیا 
مقاومت فلسطین و فلسطینی ها به ما وابسته 
هستند؟ خیر. حسین امیرعبداللهیان گفت: 
آمریکایی ها به ما پیام دادند که به گروه های 
مقاومت که حرف شما را گوش می دهند 
بگویید حملات به پایگاه های آمریکا در منطقه 
را متوقف کنند، ولی ما گفتیم این گروه ها 
مستقل هستند و خودشان تصمیم می گیرند 
و ما به تصمیماتشان احترام می گذاریم و به 
اقدامات خود در حمایت از فلسطین ادامه 
می دهیم. وی افزود: مقاومت حرف نهایی را 
در صحنه عملیاتی خواهد زد. ارزیابی مقاومت 
پس از هفت روز آتش بس این است که رژیم 
صهیونیستی حملات را ادامه می دهد چرا که 
دستاوردی تا به امروز نداشتند. وی تاکید 
کرد: رژیم صهیونیستی در ابتدای درگیری ها 
می خواست حماس را نابود کند، اما نتوانست. 
از طرفی هم مرتب تسلیحات از سوی حامیان 
غربی اسرائیل برای آن ها ارسال می شد و 
امیدوار بودند که طی ۱۵ الی ۲۰ روز حماس 
را نابود کنند ولی نتوانستند. آن ها خواستند 
اسرای خود را آزاد کنند ولی نتوانستند، در 
نهایت به جایی رسیدند که گفتند خانه فلان 
طراح عملیات طوفان الاقصی را شناسایی 
یا منهدم کردیم. رئیس دستگاه دیپلماسی 

بیان کرد: هیچ توافقی در خصوص فلسطین 
بدون مشورت با ایران انجام نشده است و همان 
آتش بس هفت روزه هم دوستان مقاومت با ما 
موضوع را در میان می گذارند ولی دستوری به 
آنها نمی دهیم. البته طرف مقابل هم برایش 
مهم است و هرچقدر هم که بگوییم مقاومت 
از ما دستور نمی گیرد بازهم آنها حرف خود را 
می زنند و از تاثیرگذاری ایران سخن می گویند. 
اینها به معنای نقش نداشتن ایران نیست، اما 
هر وقت آتش بسی باشد گروه های مقاومت 
هستند که باید تصمیم بگیرند. اسرائیل و 
آمریکا در این دو ماه جنایت گسترده ای 
داشتند اما، دستاوردی هرچند کوچک هم 
نداشتند. امیرعبداللهیان عنوان کرد: یکی از 
اسناد ۲۰۳۰ فرهنگی است و چندین سند 
دیگر از حمله محیط زیست، در گذشته بدون 
هماهنگی سند ۲۰۳۰ فرهنگی امضا شد، 
اما در دولت آقای رئیسی این سند فرهنگی 
و آموزشی ۲۰۳۰ را امضا نکرده و نخواهیم 
کرد چرا که منافع ما را تامین نمی کند، اما 
اگر برنامه ای در خصوص محیط زیست و 
کاهش آلودگی هوا باشد ورود می کنیم. وزیر 
امور خارجه تصریح کرد: برای تاثیرگذاری بر 
سخنان من در سازمان ملل نفر قبل از بنده 
یک اسرائیلی را آوردند که از حضار خواست 
تا جلسه را برای سخنرانی من ترک کنند، 
ولی یک نفر هم این کار را نکرد. باید از این 
سازوکارهای بین المللی در راستای منافع 
ملی ایران استفاده کنیم. وی بیان داشت: 
در افغانستان باید دولتی فراگیر حاکم باشد 
در  دیپلماتیک  عرصه  در  ما  وتلاش های 
این راستا است. امروز ما ۵ میلیون مهاجر 
افغانستانی در ایران داریم. امیرعبداللهیان 
گفت: طالبان داعش نیست بلکه بخشی از 
واقعیت امروز افغانستان است و بخشی از 

طالبان امروز با داعش می جنگند و باید تلاش 
کنیم برای امنیت و ثبات بیشتر این کشور 
همسایه. وی در خصوص ارتباط ایران و چین 
هم اظهار کرد: بازیگران متنوع در جهان که 
بتوانند منافع ما را در نظر بگیرند بهتر از یک 
قدرت یکجانبه گرا در جهان هست. باید دید 
در دل تنش ها و چالش ها منافع ما کجا تامین 
می شود. و در خصوص آذربایجان هم باید گفت 
روابط ما بر اساس رعایت اصول همسایگی 
است. وزیر امور خارجه تصریح کرد: علی رغم 
وجود روابط راهبردی با عراق و بیش از ۵ 
میلیون توریسم گردشگری و زیارتی سالانه 
و البته همکاری های سطح بالای دو طرف، اما 
هنوز نتوانستیم نسبت به لایروبی اروند رود در 
مرحله اجرا به توافق برسیم. امیرعبداللهیان 
گفت: به طور کلی در عرصه سیاست خارجی 
شما هرچه رابطه را در سطح سیاسی تقویت 
کنید در دیگر سطوح حساسیت ها کاهش پیدا 
می کند. وزیر امور خارجه ابراز داشت: در مورد 
برجام از ابتدا اعلام کردیم از خطوط قرمز عبور 
نخواهیم کرد. به دلیل اینکه خطوط قرمز ما در 
مقاطعی از طرف مقابل مورد توجه قرار نگرفت 
در نتیجه تا این لحظه در مسیر امضای توافق 
برای بازگشت به اجرای برجام قرار نگرفته ایم. 
این به معنای این نیست که ما برجام را از روی 
میز کنار گذاشته ایم چند قطعنامه سازمان ملل 
کنار گذاشته شده و به جای آن یک متن قطور 
پیچیده به عنوان برجام آمده. هر چه به جلوتر 
می رویم برجام بی خاصیت تر می شود. از ابتدا 
بنای ما این بود که گفت وگوهای برجام را تا 
مدتی ادامه دهیم که ببینیم با رعایت خطوط 
قرمز ما از نقاط مثبت برجام می توانیم استفاده 
کنیم یا نه ولی به معنای این نیست که ما برای 
همیشه خودمان را گرفتار این تونل تنگ 

برجامی خواهیم کرد.


